

GROUPE DU PORTE-PAROLE  
SPRECHERGRUPPE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER  
SPOKESMAN'S GROUP

Brussels, May 1973

NOTE D'INFORMATION • INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG  
NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

AMENDED PROPOSAL FOR A DIRECTIVE COORDINATING PROCEDURES FOR  
CONCLUDING PUBLIC SUPPLY CONTRACTS

The Commission has just submitted to the Council, in accordance with Article 149 of the Treaty, amendments to its proposed Directive of 15 March 1971 coordinating procedures for concluding public supply contracts.

These amendments, which take account of the Opinions of the European Parliament and the Economic and Social Committee, mainly provide for raising the threshold from which the Directive is applicable for 60,000 units of account to 100,000 units of account. (The Parliament had wanted this threshold raised to 200,000 units of account).

In submitting the new proposal to the Council, the Commission called its attention to the Final Declaration of the Conference of Heads of State or Government held in Paris, which stressed the importance of "the progressive and effective opening up of public sector purchases", and to the decision taken by the Council of Finance Ministers on 31 October 1972 to reach a conclusion on the proposal in question, as soon as possible. It is recalled\* that the idea underlying this proposal for a Directive is to contain the discretionary powers of authorities within sufficiently strict bounds to prevent arbitrariness from occurring in the choice of successful tenderers for public contracts and thus induce national authorities to base their decisions at this stage on economic considerations alone.

To this end, it is proposed:

- (a) To arrange for advertising suited to the type of contracts and the way in which they are awarded; this will consist in:
  - (I) Publication in the Official Journal of the European Communities of notices stating the administrations' intention to award contracts for or above a certain amount (threshold);
  - (II) Drawing up of a detailed specification and other documents relevant to each contract;
- (b) To remove any clause having a discrimination effect as regards technical specifications for any items covered by the contract;
- (c) To establish objective criteria which will ensure that suppliers who satisfy these criteria really do have access to the markets. The Directive divides these criteria into two categories: those which the adjudicating bodies are to use in selecting applicants for pre-qualification, and those which are to be used in awarding the contract.

\* See Information Memo p. 9, March 1971

GRUPE DU PORTE-PAROLE  
SPRECHERGRUPPE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER  
SPOKESMAN'S GROEP

NOTE D'INFORMATION • INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG  
NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

Bruxelles, Mai 1973

Proposition de directive modifiée en matière de coordination des  
procédures de passation des marchés publics de fournitures

La Commission vient de soumettre au Conseil, conformément à l'article 149 du traité, des modifications à sa proposition de directive du 15 mars 1971 en matière de coordination des procédures de passation des marchés publics de fournitures.

Ces modifications, qui tiennent compte des avis du Parlement européen et du Comité économique et social, prévoient pour l'essentiel d'élever de 60.000 u.c. à 100.000 u.c. le seuil à partir duquel la directive est applicable. (Le Parlement avait souhaité que ce seuil soit porté à 200.000 u.c.)

En soumettant au Conseil la nouvelle proposition, la Commission a appelé son attention sur la Déclaration finale de la Conférence des chefs d'Etat ou de gouvernement de Paris qui a souligné l'importance de "l'ouverture progressive et effective des marchés publics" et sur la décision, prise par le Conseil des ministres des finances du 31 octobre 1972, de statuer dans les plus brefs délais sur la proposition en cause.

Rappelons (\*) que la philosophie de cette proposition de directive consiste à contenir le pouvoir discrétionnaire des administrations dans des limites suffisamment strictes pour éviter tout arbitraire lors du choix des adjudicataires de marchés et amener ainsi les administrations nationales à n'obéir à ce stade qu'à des considérations d'ordre économique. Sont prévues à cet effet:

- a) l'organisation d'une publicité appropriée au type des marchés ainsi qu'à leur mode de passation et comportant:
  - la publication au "Journal officiel des Communautés européennes" des avis annonçant l'intention des administrations de passer les marchés égaux ou supérieurs à un certain montant (seuil);
  - une élaboration détaillée du cahier spécial des charges ou des documents propres à chaque marché;
- b) la suppression de toute clause ayant un effet discriminatoire en matière de spécifications techniques assignées aux prestations faisant l'objet de la fourniture;
- c) la détermination de critères objectifs de participation assurant aux fournisseurs qui y satisfont un accès réel aux marchés; la directive répartit ces critères en deux catégories: ceux qu'utilisent les pouvoirs adjudicateurs pour effectuer la sélection qualitative des soumissionnaires et ceux d'après lesquels l'offre est appréciée en vue de l'attribution du marché.

(\*) Voir Note P-9/mars 1971